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confeccionant tant pel que fa al moment de la seua execució, 
com al nombre d’actuacions que les integren .

Les referides campanyes, i centrant-nos en el camp valen-
cià, es concreten principalment en les següents actuacions 
contra la precarietat laboral i les pràctiques irregulars: fraus 
en el sector de cítrics, fraus en altres sectors agraris, i control 
de la cessió il·legal de treballadors i treballadores en tots els 
àmbits laborals, en especial cítrics, hostaleria i comerç .

Així mateix, puc dir-li que també en l’afany de lluitar 
contra l’economia submergida en el sector agrari, en un 
treball conjunt entre la unitat adscrita de la policia de La 
Generalitat, els equips Roca de la Guàrdia Civil, policies 
locals, inspecció de treball i seguretat social i inspectors de 
les conselleries de sanitat, agricultura i economia, es duen a 
terme inspeccions i controls de traçabilitat de la mercade-
ria del camp amb la realització d’inspecció de magatzems i 
també de particulars .

En aquest sentit estem treballant amb el govern central en 
la signatura d’un conveni, i està costant-nos deu i ajuda, que 
reforce aquesta col·laboració entre administracions contra 
la mateixa economia submergida . I estem ahí incidint, posant 
denúncies, intentant que eixes denúncies si cal vagen per la 
via penal, i estem analitzant . I, per tant, tot allò que estiga en 
les nostres mans i que vinga des de la inspecció, el Consell 
tirarà endavant tot el que faça falta per evitar eixa econo-
mia submergida i eixa precarietat en la qual estan treballant 
moltíssimes persones i fonamentalment les dones .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Següent pregunta, que formula el diputat David de Miguel, al 
conseller d’economia sostenible .

Senyor De Miguel, té vosté la paraula .

El senyor De Miguel Martínez:

Gracias, presidente .

Buenas tardes, señorías .

Consellers, a los dos . (Rient)

Bien, yo creo que tenemos que estar contentos, ¿no?, con 
el comportamiento de nuestras empresas en cuanto a la 
exportación, las exportaciones, la internacionalización . Los 
datos nos dicen que el año pasado se incrementaron un 
9,5% . Pero es verdad, y usted conseller estará de acuerdo 
conmigo en que esta internacionalización a la vez también 
las hace más vulnerables, digamos, a los acontecimientos que 

ocurren en el mundo, ¿no? La globalización una de las cosas 
que tiene pues es que lo pase en Reino Unido, lo que pase 
en Estados Unidos o lo que pase en China pues afecta a las 
exportaciones .

Y como bien saben, y yo sé que usted tiene mejores datos 
que yo, que nos los estaba comentado antes, el mercado de 
Estados Unidos es el primer destino de las empresas fuera 
de la Unión Europea, supone el 7% del total de las exporta-
ciones, de nuestras empresas . Son más de 2 .000 millones en 
2015, en 2016 seguramente se habrá incrementado . Es un 
mercado muy importante, sobre todo para sectores como el 
calzado, la cerámica, la maquinaria, los cítricos .

Y es verdad que en Estados Unidos pues, aunque quizá, a lo 
mejor, usted está de acuerdo con esa política proteccionista 
que ha implantado el señor Trump, porque su partido, su 
grupo, es contrario a esas políticas de libre comercio . Quizá, 
como digo, esté a favor de esas políticas . Pero, claro, conside-
ramos que van a perjudicar a nuestra economía, van a perju-
dicar a nuestras empresas, y de hecho lo dice hoy, porque 
habrá visto, hemos comentado una noticia, «el 75% de los 
economistas valencianos cree que Trump perjudicará las 
exportaciones de la comunidad» .

Entonces, nosotros hemos dicho que desde luego que aquí 
podemos hacer poco por cambiar las cosas, si me apuran, 
fuera de la Comunidad Valenciana . Aquí estamos instamos al 
Gobierno, instamos a la Unión Europea, ya solo nos faltaba 
instar a Trump . Ojalá, ¿no?, pudiéramos cambiar la política de 
Estados Unidos .

Pero lo que sí que podemos hacer aquí, o lo que sí que puede 
hacer usted, es intentar en la medida lo posible mitigar las 
consecuencias negativas que tienen las políticas de Trump, 
las políticas de cualquier gobierno del mundo .

Es por ello que yo le pregunto que si el Consell tiene previsto 
adoptar algún tipo de medidas para proteger los sectores 
económicos valencianos que se están viendo afectados por 
esas políticas proteccionistas implantadas por el gobierno de 
Estados Unidos .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor De Miguel .

Conseller, té vosté la paraula per a…

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, president .

Gràcies, senyor diputat, senyories, per la pregunta .

Jo pense que des del primer moment este Consell i des de 
la conselleria d’economia sostenible ha deixat molt claret 
quins són els pilars fonamentals en què s’està basant per a 
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transformar eixe model productiu que tots desitgem, no? Em 
van dir que l’energia era un pilar fonamental, la transició a les 
energies renovables, que la innovació era un altre pilar fona-
mental, que el tema de la industrialització, reindustrialitza-
ció, del nostre territori era el tercer i l’altre que no devíem de 
deixar de cap de les maneres era el tema de l’exportació i la 
internacionalització com a tal .

I de fet seguim sent la segona comunitat autònoma que més 
exportem . Vull dir, portem dos anys, 2015 i 2016, que hem 
exportat com mai ha estat . Hem de tenir autoestima, hem de 
creure’s que fem les coses bé, que fem disseny, que fem valor 
afegit i que en el mercat global estem entrant amb total faci-
litat, no?

He de dir-li que probablement ja ha incidit Estats Units o el 
que està passant en Estats Units al nostre territori . I és pel 
que va pregunta . Vull dir, si vam d’exportar més de 2 .000 mili-
ons d’euros en el 2015, he de dir-li que en el 2016 vam arri-
bar sols, encara mantenint-se com a segona comunitat autò-
noma per darrere de Catalunya, 1 .864 . És a dir, que sí que hi 
ha hagut una baixada de l’11% respecte a l’any anterior . Però 
també he de dir que el saldo comercial és positiu, el balanç 
comercial és de 550 milions d’euros en positiu .

I sabent tota eixa situació que vosté ha dit, que el 75% dels 
economistes pronostiquen, eh, però que tampoc saben a 
ciència certa que passarà això o passarà una altra cosa, nosal-
tres hem avançat . I vaig a dir-li quatre o cinc accions en 
què estem treballant des de ja fa mesos . Per exemple dir-li 
que la primera acció va ser que el passat 9 de desembre es 
vam reunir, juntament amb la conselleria d’agricultura, amb 
les associacions empresarials dels sectors més exposats al 
mercat nord-americà i britànic per tractar els nous escena-
ris comercials .

Dir-li que ens vam reunir amb l’Agrupació d’Exportadors de 
Transformats, amb la Unió Nacional de Fabricants de Catifes, 
amb l’Associació Valenciana d’Empresaris del Cafè, amb l’As-
sociació Nacional d’Exportadors del Moble, del tèxtil, del 
joguet, de maquinària agrícola, de fabricants exportadors 
d’aparells d’il·luminació, d’empreses industrials internacio-
nals i de fabricants del taulell i paviments . És a dir, pràctica-
ment tots aquells que estan implicats .

Fruit d’aquesta reunió, on l’empresariat ens traslladaren 
les seues inquietuds, es va acordar la creació d’una comis-
sió de seguiment per analitzar l’evolució dels mercats brità-
nic i dels Estats Units i seguir de prop les actuacions que 
pogueren dur-se a terme en altres països . Aquesta comissió 
està prevista que es convoque en el mes d’abril, segons es va 
acordar .

Després dir-li que van a reforçar-se les accions de promo-
ció, tant en el mercat britànic com en el mercat dels Estats 
Units . Des de la Direcció General d’Internacionalització i des 
de l’Ivace s’ha programat un Pla de promoció exterior per tal 
que s’incloguen deu accions de promoció específiques, de les 
quals vuit es faran als Estats Units i dos al Regne Unit .

Després també estem treballant una estratègia de comuni-
cació dirigida a enfortir la imatge de la Comunitat Valenciana 
al Regne Unit, bàsicament, i als Estats Units, com també per 
a destacar la seua idoneïtat com a destí d’inversió al nostre 
territori .

I desprès també estem treballant en un pla estratègic exte-
rior, en el qual en estos moments . . ., vosté sap que tenim 21 
ens amb 21 antena, però l’objectiu és arribar a 30, no? I estem 
treballant eixe pla en companya de totes i cadascuna de les 
associacions exportadores per natura i per a intentar vore si 
hi ha mercats que poden suplir en algun moment els proble-
mes proteccionistes que puguem tindre o pel tema del brexit 
tant en el Regne Unit com en els Estats Units .

Però sí que ens hem avançat, estem treballant i esperem que 
no ens pille el llop, eh, i puguem mantenir eixa quantitat d’ex-
portacions, que en definitiva és la que està ajudant-nos a 
poder tindre cert benestar en estos moments en el nostre 
territori .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Senyor De Miguel, té vosté encara temps, però dubte molt 
que el conseller li puga contestar .

El senyor De Miguel Martínez:

Voy a aprovecharme que no tiene tiempo el presidente .

Únicamente agradecerle la explicación y hacerle un ruego, y 
es que no nos quedemos en las comisiones de seguimiento 
y en las…, lo que siempre decimos, no nos quedemos en las 
buenas intenciones . Entonces, por eso yo le ruego que escu-
che a las empresas, que no abandone a las empresas, porque 
está claro que nosotros no podemos hacer nada por cambiar, 
ya se lo he dicho antes, las políticas de Estados Unidos ni de 
ningún otro país .

No vamos a crear empleo aquí ni vamos a destruir empleo 
aquí . Son las empresas las que lo hacen . Pero sí que tenemos 
que ir de la mano, la administración tiene que ir de la mano . 
Por eso en este minuto que me quedaba, insisto y le reitero 
que, por favor, vaya de la mano de las empresas, ayude a las 
empresas y escuche a las empresas .

Gracias . (Aplaudiments)

 
El senyor president:

Moltes gràcies, senyor De Miguel .

Passem a l’última pregunta del dia, de la vesprada, que 
formula el senyor César Jiménez al conseller d’Educació, 
Investigació, Cultura i Esports .

Quan vullga .

 
El senyor Jiménez Doménech:

Gràcies, senyor president .


